
  به نظر می رسد میزان تحمل جامعه 
کاهش پیدا کرده و همین موضوع سبب 

بهنجاری هایی  نا
شده است. ایــن 
شرایط را تــایید 
می کنید و چه باید 

کرد؟
 عوامل مختلفی 
در این زمینه وجود 
دارد که مهم ترین 
آنهــا بیکـــــاری، 
و  طبقاتی  شکاف 
مشکلات اقتصادی 
است. امروز شرایط 
اقتصادی مردم به 
شکلی شده که به 
صورت مستقیــــم 
در افزایش جرائم و 
بزهکاری در جامعه 
نقش دارد. از سوی 
دیگر تعداد بیکاران 

در جامعه در حال افزایش است. به همین دلیل 
نیز در چنین شرایطی میزان جرائم در جامعه 
بیشتر شده است. در شرایط کنونی دختران و 
پسران زیادی وجود دارند که تحصیلات خود را 
به پایان رسانده اند اما فاقد شغل هستند و در خانه 
نشسته اند. براساس آماری که فرمانده نیروی 
انتظامی اعلام کردند بیش از51 درصد سارقانی 
که در سال های اخیر دستگیر شده اند نوبت اولی 
هستند و اولین بار است که به جرم سرقت برای 
آنها پرونده تشکیل می شود. این موضوع نشان 
می دهد که این افراد انسان های بدی نیستند، از 
ابتدا به دنبال دزدی نبوده اند اما به دلیل ناچاری 
وارد این کار می شوند و دست به سرقت و دزدی 
می زنند. به تازگی آقای اژه ای رئیس قوه قضائیه 

تعبیری به کار بردند 
که برخی تفسیــــر 
درستـــی نداشتند. 
ایشان عنوان کردند 
اگر شاکی خصوصی 
از سرقت هایــــی تا 
سقف بیست میلیون 
تومان، گذشت کند 
و سارق نیز سابقـــه 
کیفری نـــــداشته 
باشد، قابل گذشت 
است. این اظهارنظر 
باعث شد برخـــــی 
تفاسیر نامناسبی از 
داشته  این موضوع 
باشند و گمان کنند 
سرقت هــای زیــــر 
بیست میلیون تومان 
جرم تلقی نمی شود 
و می تواند نـــادیده 
گرفتـــه شود این در 

حالی است که در واقع چنین نیست و سرقت 
در هر موضوعی؛ سرقت تلقی می شود و نباید 
نادیده گرفته شود.  متأسفانه برخی از سارقان به 
خیال اینکه سرقت های کمتر از 20 میلیون قابل 
گذشت است و تعقیب قضائی ندارد،  به سرقت 
ادامه دادند. در حالی که از نظر قانون هرگونه 

سرقت جرم است و پیگرد قانونی دارد. برخی 
از این تفسیر برداشت هایی اشتباهی داشتند 
پیامدهای خوبی  که 
به همراه نداشت البته 
آقای اژه ای توضیحاتی 
درباره این اظهارات 
ارائه و عنوان کردند 
سخنانشان به معنای 
تسامح با سارقان نبوده 
و بلکه قانون باید تحت 
هر شرایطی با سرقت 

برخورد کند. 
  بهتـــر است 
سرقت تعریف شود 
تا به راحتی نتوان 
با تفاسیر اشتباهی 
اقدام به سرقت کرد. 
به عنوان حقوقدان 
لطفـــا تعریفی از 

سرقت بیان کنید. 
بـــه صورت کلــی 
سرقت دارای دو جنبه خصوصی و عمومی 
است. اگر شاکی خصوصی گذشت کند، جنبه 
عمومی جرم باقی می ماند و قانون باید درباره 
جنبه عمومی جرم تصمیم گیری کند. از سوی 
دیگر اگر شاکی خصوصی گذشت نکند و یا اگر 
سارق در گذشته نیز سابقه کیفری داشته باشد، 
این قانون درباره آنها صدق نمی کند. نکته قابل 
تأمل دیگر اینکه اغلب سرقت هایی که این روزها 
در جامعه رخ می دهد، سرقت »موبایل« است 
و این موضوع نیاز به تعمق و بررسی بیشتری 
دارد. دلیل این موضوع هم این است که موبایل 
یک وسیله کوچک و در دسترس همگان است 
بنابراین سارق موبایل به خوبی می داند اگر آن را 
سرقت کند، با فروشش صاحب 10 تا 20 میلیون 
پول خواهد شد که به 
اندازه حقوق یک ماه 
کارمند و کارگر است. 
به همین دلیل چنین 
افرادی تلاش می کنند 
از این راه میانبر و در 
زمـــان کوتاهــی به 
چنین مبالغی دست 
پیدا کنند. باید توجه 
داشت که تمایل به 
سرقت موبایــــل در 
بین سارقان نسبت به 
بیشتر شده  گذشته 

است. 
  نکتـــه قابل 
تامل خفت گیری و 
زورگیری خیابانی 
است که با رعب و 
وحشت شکـــل 
می گیرد. چــــرا 
جرایـــم خشن تر 

شده است ؟
سرقت و دزدی در گذشته وجود داشته، در 
آینده نیز وجود دارد و مختص به جامعه ما نیست 
بلکه در همه جوامع وجود دارد. اگر به ادبیات 
ایران نگاه کنید، مشخص می شود به چه میزان در 
شعر و ادبیات کشور به این موضوعات اشاره شده 

است. به همین منظور سرقت و دزدی موضوع 
جدیدی نیست که ما بخواهیم درباره یک پدیده 
اجتماعی جدید صحبت کنیم بلکه همواره وجود 
داشته است.  شاید باید به این موضوع برگردیم که 
چرا جرایم نسبت به گذشته، خشن تر شده است. 
پاسخش هم این است که جامعه با مشکلاتی 
مواجه است که آرامشش را کم کرده است. ضریب 
تحمل جامعه نسبت به گذشته پایین آمده که 
دلایل متعددی نیز در این زمینه نقش داشته اند.

یکی از مهم ترین دلایلی که در این زمینه وجود 
دارد گسست بین نسلی و برهم خوردن محیط 
گرم خانواده هاست. در گذشته خانواده بیشتر به 
هم نزدیک بودند و صمیمیتی که بین آنها وجود 
داشت، به مراتب بیشتر از امروز بود. در گذشته 
بسیاری از اتفاقاتی که در خانواده رخ می داد، 
به صورت جمعی بود و همه اعضای خانواده 
در آن نقش داشتند. این در حالی است که در 
شرایط کنونی بین اعضای خانواده اعم از والدین و 
فرزندان و بین همسران فاصله ایجاد و کانون گرم 

دستخوش  خانواده 
تغییر شده است. افراد 
خانواده بیشتر اوقات 
خود را در تنهایــی 
می گــــذرانند. در 
شرایط کنونی اعضای 
خانواده تنها هستند 
انسان ها  تنهایی  و 
یک واقعیت غیرقابل 
انکار در جامعه است. 
شرایطی  چنین  در 
افراد تلاش می کنند 
با حضور در فضـــای 
مجازی و استفـــاده 
از موبایل جهــــان 
جدیدی برای خود 
بسازند و در ایــــن 
جهان زندگی کنند. 

  این جهان دارای چه ویژگی هایی 
است؟آیا این جهان ساختگی در افزایش 

جرائم در جامعه نقش داشته است؟
در چنین شرایطی هر فرد برای خود، جهان 
مجزایی می سازد و تلاش دارد در این جهان به 
خواسته های خود دست پیدا کند. به همین دلیل 
به همه جا سرک می کشد و تلاش می کنند جهان 
پیرامون خود را از منظر جهانی که برای خود 
ساخته بشناسد. امروز دیگر مانند گذشته والدین 
بر فرزندانشان تأثیرگذار نیستند و آنچه جهان 
پیرامون فرد را می سازد آنچه است که خودش در 
تنهایی برای خود می سازد. همه ما مانند مسافر 
کوچولو همه جا می توانیم، پرواز کنیم و سرک 
بکشیم. چرا امروز کار به جایی رسیده که یک 
پدر مانند گذشته تاثیری بر اعضای خانواده ندارد 
؟ امروز فرزندان از ابتدای کودکی با ابزارهایی 
که تکنولوژی در اختیار آنها قرار داده، جهان 
جدیدی برای خود می سازند و در این جهان رشد 
می کنند. به همین دلیل میان خواسته ها و آرزوها 
فاصله زیادی وجود دارد. در این بین ممکن است 
فیلم های خشنی مانند سرقت از بانک و یا هر 
نوع دزدی و خشونت دیگری را مشاهده کنند. 
در جامعه ما شاید اخبار خفت گیری خیابانی 
زیاد نباشد اما اخبار زورگیری قانونی اعم از 
اختلاس و فسادهای اقتصادی وجود دارد. در 

چنین فضایی ممکن است درباره فردی مانند 
بابک زنجانی مطلب یا فیلمی مشاهده کند که 
هنوز سن و سال زیادی ندارد، اما با فسادهایی 
که مرتکب شده به ثروت های افسانه ای دست 
پیدا کرده است. موبایل ها و شبکه های اجتماعی 
انسان ها را تنها کرده اند به شکلی که در سفر، 
خیابان، دانشگاه و یا هر محل دیگری به موبایل 
خود توجه می کند و بقیه مسائل در اولویت های 
بعدی قرار گرفته اند. در این جهان ذهنی که فرد 
برای خود ساخته کسی نیست که وی را ارشاد و 
راهنمایی کند. از سوی دیگر فیلم ها و کلیپ های 
انواع و اقسام جرائم را می تواند در این جهان 
ساختگی مشاهده کند. در این جهان مشاهده 
می کند که فرزند فلان وزیر، نماینده یا معاون 
وزیر با رانت پدر خود به خارج از کشور سفر کرده 
و در آنجا زندگی لاکچری برای خود تشکیل داده 
است. این در حالی است که وی که تحصیل کرده 
است اما از چنین شرایطی برخوردار نیست. به 
تازگی سرقتی در یکی از مناطق کشور وجود 
داشت که ترانس های 
را  قوی  فشار  برق 
بودند  کرده  سرقت 
و برق یک منطقه به 
این دلیل قطع شده 
بود. این موضوع نشان 
می دهد که سارق یا 
سارقان دانش این کار 
را داشته اند که موفق 
شده اند برق فشـــار 
قوی را قطع کنند تا 
بتوانند ترانس های آن 

را سرقت کنند. 
  در دادگاهی 
که درباره زورگیر 
اتوبان نیــــایش 
برگزار شد قاضی 
دادگاه عنوان کرد که زورگیری و ایجاد 
رعب و وحشت در بین مردم مصداق محاربه 
است و در صورتی که این اتفاق تکرار شود 
حکم سارق اعدام خواهد بود. چنین حکمی 

با چنین جرمی تناسب دارد؟
براساس قانون قطاع الطریق و یا سارقانی که 
باعث خوف و وحشت در بین مردم می شوند، 
مصداق حکم محاربه هستند. نکته دیگری که 
در این زمینه وجود دارد این است که مجرم باید 
سلاح در اختیار داشته باشد. آقای آملی لاریجانی 
زمانی که ریاست قوه قضائیه را در برعهده داشتند 
در ماجرای دو زورگیر که 70 هزار تومان از یک 
شهروند دزدیده بودند عنوان کردند که ایجاد 
خوف و وحشت شامل سلاح گرم و سرد می شود. 
در اینجا این موضوع مطرح می شود که میزان 
خوف و وحشتی که ایجاد می شود در چه حدی 
است. آیا تنها یک نفر و یا چند نفر دچار هراس 
می شوند و یا جامعه احساس خطر می کند. به 
عنوان مثال در ماجرای سرقت از طلافروشی 
در زنجان سارقان دو طرف بازار را بسته بودند 
و با شلیک به سقف بازار باعث خوف و وحشت 
همگانی شدند به شکلی که همه طلافروشان 
از ترس پنهان شدند و سارقان نیز به راحتی 
طلاهای موجود را سرقت کردند. این ماجرا 
مصداق ایجاد خوف و وحشت در بین مردم است 

و حکم آن محاربه است. 
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 لزوم اتحاد پیرامون منافع ملی

زمان آن فرا رسیده تا دلسوزان کشور یک پرسش بنیادی را 
پاسخ دهند. چرا انتقادات دلسوزانه نتوانسته برخی ناکارآمدی های 
عملکردی را اصلاح کند. به بیان دیگر، چرا شهروندان کشوری که 
دارای »همه ملزومات« برای زیستی همراه با رفاه، آرامش و امنیت 
نسبی را دارند، باید گرفتار  انواع چالش ها باشند؟ اجازه دهید به 
منظور تبیین شفاف مساله، ساختار مدیریت کلان سیاسی را با 
ساختار یا آناتومی موجودات زنده مقایسه کنیم.  همان گونه که 
می دانیم سلامت، انواع و عملکرد اجزای گوناگون بدن یک موجود 
زنده از هر نوعی، در ساختار ژنتیکی آن موجود از قبل مشخص 
شده است. به عنوان مثال، فردی که دچار معلولیت جسمی یا 
ذهنی است، چشم قهوه ای یا سبز دارد، قد کوتاه یا بلند دارد و...، 
همه این ویژگی ها از قبل در ساختار ژنتیکی او تعیین شده است. 
اینکه پرسش هایی چون، چرا یک چشم قهوه ای، سبز نیست؟ یا چرا 
یک فرد قد کوتاه، قد بلند نیست؟ غیر منطقی است.  اگر ساختار 
را همانند ساختار بدن یک موجود زنده تصور کنیم، آنگاه درک 
و تبیین اجزاء و عملکرد ساختار کاربردی تر می شود. به عبارتی، 
عملکرد ساختارهای سیاسی در ژنتیک آنها تعیین شده است. به 
همین دلیل بنیادی، نقد عملکرد یک ساختار سیاسی در عرصه های 
گوناگون به مانند این است که بگویم، چرا چشمِ قهوه ای رستم، آبی 
نیست؟ نقد عملکرد مدیریت کلان سیاسی کاملا غیرکاربردی و 
اتلاف فرصت است. چراکه عملکرد ساختار های سیاسی به طور 
اجتناب ناپذیری برآیند ساختار ژنتیکی آنها است. یقیناً، پرسش 
خواهد شد، حصول تحولات سیاسی بدون نقد، چگونه ممکن 
خواهد بود؟ شاید کاربردی ترین پاسخ به این پرسش این است که 
تحولات سیاسی برآیند »افعال سیاسی« و نه برآیند انبوه نقد هایی 
که نه تنها منجر به فعل سیاسی نمی شوند، بلکه هیچ توجهی نیز به 
آنها نمی شود، است. با توجه به تجربیات عینی در چند دهه گذشته، 
تنها یک مسیر برای حصول تحولات سیاسی از طریق تغییر عملکرد 
مدیریت کلان سیاسی محتمل است. دلسوزان کشور صرف نظر از 
هر قیدی، باید تمامی اختلافات میان خود را کنار گذشته و پیرامون 
یک هدف مشترک ملی یعنی صیانت از ایران از طریق اتحاد پیرامون 
منافع ملی، میان خود اجماع نظر و عمل ایجاد کنند. با توجه به 
برخی عملکردهای ناموفق، یک امر بدیهی است که دلسوزان کشور 
برای تاثیر گذاری باید پیرامون یک هدف مشترک ملی اجماع نظر 
و عمل کنند. یقینا، برخی مخالف این ادعا خواهند بود، اما وجود 
انبوه احزاب، تشکل ها و شخصیت های خنثی، ناشی از ناتوانی 
روانشناختی فعالان سیاسی در همکاری برای یک هدف مشترک 
که ریشه های تاریخی و فرهنگی دارد، حفظ یا پیگیری منافع 
شخصی و فقدان اندیشه ها و طرح های آلترناتیو کاربردی و بومی 
است.  اجماع بی قید و شرایط دلسوزان کشور پیرامون یک هدف 
مشترک ملی)منافع ملی( و نه نقد عملکرد »ساختار تصمیم گیر« 
کلان سیاسی در عرصه های، اقتصادی، روابط خارجه، آموزش، 
معیشتی و... نیاز مبرم و کاربردی کشور است. در شرایط پر چالش و 
پرمخاطره کنونی برخی شخصیت های توانا، با تجربه و موثر خود را 
منزوی و در سکوتی فرو رفته اند.بی شک، تاریخ قضاوت سختی در 
مورد افرادی که می توانستند به بهبود شرایط کنونی کمک کنند، 
اما ترجیح دادند در آرامش و امنیت انزوای غیر اخلاقی و غیر ملی 
خود منفعل باشند، خواهد داشت.  نقد ضعیف، ناتوانی، پراکندگی و 
انشقاق دلسوزان به منظور اجماع نظر و عمل »باید« جایگزین نقد 

عملکرد مدیریت کلان سیاسی شود. 

یــادداشـــت

  کوروش الماسی 
محقق و پژوهشگر

اغلب سرقت هایی که این 
روزها در جامعه صورت 
می گیرد موبایل است. 
موضوعی که نیاز به تعمق و 
بررسی بیشتری دارد. دلیل 
این موضوع این است که 
موبایل یک وسیله کوچک است 
و در دسترس همگان است و 
کسی که آن را سرقت می کند 
می داند که اگر چنین وسیله ای 
را سرقت کند حداقل بین10 
تا20 میلیون پول به دست 
خواهد آورد. این میزان پول به 
اندازه حقوق یک ماه کارمند و 
کارگر است

در جامعه ما شاید اخبار 
خفت گیری خیابانی زیاد 
نباشد اما اخبار زورگیری 
قانونی اعم از اختلاس و 
فسادهای اقتصادی وجود 
دارد. در چنین فضایی ممکن 
است درباره فردی مانند 
بابک زنجانی مطلب یا 
فیلمی مشاهده کند که هنوز 
سن و سال زیادی ندارد اما با 
فسادهایی که مرتکب شده 
به ثروت های افسانه ای 
دست پیدا کرده است

براساس قانون قطاع 
الطریق و یا سارقانی که 
باعث خوف و وحشت در 
بین مردم می شوند مصداق 
حکم محاربه هستند. نکته 
دیگری که در این زمینه 
وجود دارد این است که 
مجرم باید سلاح در اختیار 
داشته باشد. آقای آملی 
لاریجانی زمانی که ریاست 
قوه قضائیه را در برعهده 
داشتند در ماجرای دو 
زورگیر که 70 هزار تومان 
از یک شهروند دزدیده 
بودند عنوان کردند که 
ایجاد خوف و وحشت شامل 
سلاح گرم و سرد می شود

ویـــــــژه
 حسن هانی زاده: 

در شورای حکام اختلاف هایی وجود دارد 
پس از بیش از بیست سال مذاکره، آمریکا تنها پاسخی که برای 
ایران داشت این بود: پاسخ های ایران دلگرم کننده نبود!و این سوال 
را به وجود آورد که بالاخره چه باید کرد؟ ایران همواره تلاش خود 
را برای دستیابی به توافق در دولت های مختلف انجام داده است، اما 
آمریکا با نگاهی متکبرانه و اقداماتی غیرقانونی سعی در ایجاد تنش 
در این پرونده دارد. حالا بحث قطعنامه شورای حکام نیز مطرح 
شده است و مشخص نیست چه تصمیمی در مقابل ایران گرفته 
خواهد شد. حسن هانی زاده، کارشناس روابط بین الملل، در آغاز 
درباره احتمال صدور قطعنامه جدید شورای حکام و ارسال پرونده 
ایران به شورای امنیت گفت: »به نظر می رسد یک سری اختلاف 
نظرهایی در شورای حکام بر سر این موضوع وجود دارد و همه به 
این جمع بندی نمی رسند که قطعنامه جدیدی علیه ایران صادر 
شود تا پرونده هسته ای به شورای امنیت سازمان ملل برای قرار 
گرفتن تحت بند هفت ارسال شود. به نظر می رسد هنوز فرصت 
برای رسیدن به راه حل ادامه دارد اما اگر تصمیم آژانس قطعنامه 
جدید باشد همه پنجره ها بین ایران و اتحادیه اروپا بسته خواهد 
شد و ایران به طور کلی از همکاری با آژانس و کشور های 4+1 سر 
باز خواهد زد و مسیر دیگری را دنبال خواهد کرد که به نفع هیچ 
یک از طرف ها نیست. ایران برگ های برنده بالایی دارد و کشور های 
اروپایی به خوبی می دانند که اگر ایران همکاری خود را با آژانس 
قطع کند به سمت غنی سازی بالا خواهد رفت و این خواست 
شرعی ملت ایران از دولت سیزدهم هست که امتیاز زیادی به طرف 
اروپایی ندهد به ویژه اینکه الان انگلیس و آلمان و فرانسه در شرایط 
مناسبی نیستند.« او در ادامه درباره علت کارشکنی های آمریکا 
در مذاکرات افزود: »تأثیر لابی صهیونیستی در آمریکا بر تیم جو 
بایدن بسیار بالاست. چندین دیدار بین مقامات رژیم صهیونیستی 
و آمریکایی ها صورت گرفته است و لابی های آن ها باعث چنین 
وضعیتی شده است و بین اعضا کنگره چهره های افراطی وجود 
دارد که مانع از این می شود که تیم بایدن تنش بیشتری نسبت 
به ایران نشان دهد. تیم بایدن اراده لازم را برای همکاری با ایران 
ندارد و سعی می کند خواسته های صهیونیست ها را دنبال کند و 
سعی می کنند مسائل حاشیه از مانند توان موشکی و پهپاد و.. را 
مطرح کنند.« هانی زاده در پایان نسبت به راهکار ایران در مواجهه 
با کارشکنی های غرب و به نتیجه نرسیدن مذاکرات گفت: »به 
هر حال راه حل این است که ایران به یک توافق قابل قبول با 
کشور های 4+1 و حتی آمریکا برسد اما اگر کارشکنی اروپایی ها و 
آمریکایی ها ادامه پیدا کند ایران باید ساز و کار های جدید را تعریف 
کند و زیر بار فشار نرود و سطح غنی سازی را در سطح بالا 60درصد 
آغاز کند و همکاری خود را با آژانس قطع کند و از پیمان های 

هسته ای خارج شود.« 

آرمان ملی-  احسان انصاری: با نگاهی به حوادث رخ داده در ماه های اخیر مشخص می شود میزان برخی جرائم در جامعه افزایش پیدا کرده است. جرائمی 
که برخی به دلیل انتشار آن در فضای مجازی با واکنش های افکار عمومی جامعه نیز مواجه شده است. از سوی دیگر اظهارات برخی مقامات مانند قابل 
گذشت بودن سرقت های زیر بیست میلیونی در صورت عدم سابقه کیفری مجرم و گذشت شاکی خصوصی باعث سو ءبرداشت هایی در بین سارقان و 
ضابطین قضائی شده است. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی این موضوع با دکتر نعمت احمدی حقوقدان و استاد دانشگاه گفت وگو کرده که در ادامه 

ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

یک نماینده پیشین مجلس در این خصوص که بخش هایی 
از طرح صیانت توسط شورای عالی فضای مجازی به تصویب 
رسیده است در حالی این طرح توسط مجلس پیگیری شد و با 
وجود چندین دور رفت و برگشت تصویب نشد، تحلیل شما درباره 
این اتفاق چیست، گفت: متاسفانه مدت هاست شورا های مصوب 
بعضا کار هایی انجام می دهند که طبق اساسنامه مصوب و اهدافی 

که برای آن ها در نظر گرفته شده، نیست. یکی از این موارد بحث 
فضای مجازی است؛ چراکه امروز عصر ارتباطات بوده، ما باید در 
راستای گسترش، توسعه فضای مجازی و دسترسی آسان همه 
مردم حرکت کنیم. اما این کار ها به یکسری تفکراتی برمی گردد 
که امروز انجام این کار ها امکان پذیر نیست. سهیلا جلودارزاده 
تصریح کرد: اینکه همه شبکه های مجازی در داخل کشور باشند 

و مانند برخی کشور ها یک فضای بسته ارتباطی و اطلاعاتی داشته 
باشیم، طبیعتا مورد قبول نیست و مردم ما به لحاظ فرهنگی این 
شرایط را نمی پسندند. جلودارزاده در پاسخ به این سوال که آیا 
اراده ای در این مجلس وجود دارد که این کار را انجام دهد یا خیر، 
گفت: برخی اوقات نمایندگان از موضوعی مطلع نمی شوند و 
برخی اوقات نیز وقتی مطلع می شوند، شاید بگویند حالا آنقدر 
این موضوع مسأله حیاتی ما نیست. ولی به نظر من این شورا، 
اختیارات مجلس را محدود کرده و نباید بگذارند مجلس بی اختیار 

باشد تا به فرعیات بپردازد.

نمایندگان نگذارند مجلس بی اختیار شود 

 از تولد نوه زاکانی در سوئیس تا اقامت 
فرزندان خزعلی و زاهدی وفا در غرب
همه شاهزاده های نارنجی 

دولت رئیسی
برخی فعالان سیاسی با الگو برداری از 
عنوان فرزندان اعضای حزب کمونیست 
چین که شاهزاده های سرخ خوانده می شوند، 
آقازاده های دولت رئیسی را شاهزاده های 
نارنجی خطاب می کنند. تولد نوه علیرضا 
زاکانی، شهردار تهران در زوریخ سوئیس 
و مهاجرات فرزند انسیه خزعلی، معاون 
رئیس جمهور و یک معاون وزیر به کانادا، از 
جمله موضوعات پربازتاب در فضای مجازی 
و در میان افکار عمومی بود. مهاجرتی که 
معاون رئیس جمهور آن را »سفری با اهداف 

دانش بنیان« خواند.. 
   مهاجرت فرزندان

تولد نوه علیرضا زاکانی، شهردار تهران 
در زوریخ سوئیس و مهاجرات فرزند انسیه 
خزعلی، معاون رئیس جمهور و یک معاون 
وزیر به کانادا، از جمله موضوعات پربازتاب 
در فضای مجازی و در میان افکار عمومی 
بود. مهاجرتی که معاون رئیس جمهور آن 
را »سفری با اهداف دانش بنیان« خواند. 
از  و  قم  شهردار  سقائیان نژاد،  مرتضی 
چهره های اصولگرا نیز در واکنش به خبر 
مهاجرت همه فرزندانش به خارج از کشور 
گفت که هدف این سفر »تحصیل علم و دانش 
بوده« و فرزندانش »سفیران گویا برای نظام« 
هستند. بعد ها یکی از فرزندانش این گفته پدر 
را تکذیب کرد. هرچند به گفته رسانه های 
طرفدار دولت: رئیس جمهور دستور داد تا 
اگر »پدر رفت، پسر هم برود«، اما وی تاکنون 
در مورد خروج فرزند معاون خود از کشور و 
مهاجرت به کانادا سکوت کرده است. فرزند 
خانم خزعلی در کانادا در شرکت یکی از 
متهمان پرونده های موسوم به ارزش افزوده 
شاغل است، حجم این پرونده بر چند هزار 
میلیارد تومان بالغ می شود. شرکت مادر و 
سرمایه گذار وی در کانادا 7gate نام دارد 
که مالک آن پرونده ای ۸ هزار میلیارد تومانی 
دارد. آذری جهرمی وزیر سابق ارتباطات گفته 
بود: »این شرکت ها با پشتیبانی که داشتند، 
جیب مردم را زدند.  معاون رئیس جمهور 
به این اتهام مطروحه که فرزند او نیز در 
پرونده های ارزش افزوده دست داشته یا 
خیر، پاسخی نداده است. سه برادر زن وزیر 
جهاد کشاورزی نیز از جمله به عنوان رئیس 
حراست، وزارت جهاد کشاورزی منصوب 
شدند. یکی از مسئولان روابط عمومی این 
نهاد، در تکذیبیه ای گنگ، انتصاب همزمان 
۳ برادر زن را نفی نکرد، اما انتصاب یکی 
از برادر خانم های وزیر به عنوان رئیس 
حراست وزارت جهاد کشاورزی را تایید 
کرد. با این همه فعالان این حوزه از اشتغال 
دیگر منسوبین ساداتی نژاد در این وزارتخانه 
پرحاشیه خبر دادند. خبر بازداشت، بردار 
خانم کوچک تر وزیر نیز به تازگی، تکذیب شد. 
وزیر مسکن و شهرسازی نیز خبر دستگیری 
مشاور خود و یکی از منصوبین برادر آیت ا... 
مکارم را تکذیب کرد، اما در مورد ادعای 
یکی از نمایندگان مجلس در مورد درگیر 
شدن پسر همسر دوم و دیگر فرزندش در این 

پرونده، پاسخ روشنی ارائه نکرده است. 
  از خزعلی تا زاهدی وفا

محمد هادی زاهدی وفا، سرپرست وزارت 
رفاه نیز که از سوی رئیس جمهور، به عنوان 
جانشین حجت ا... عبدالملکی در نظر گرفته 
شده است، بنا به ادعای یکی از چهره های 
سیاسی کشور، در فاصله سال های 71 تا 
7۳ و ۸0 تا ۸2 در کانادا زندگی کرده است 
و دو دخترش دارای تابعیت کانادایی هستند. 
کوچکی نژاد نماینده مجلس این مساله را 
مهم ارزیابی کرد و گفت که قطعاً بر روی 
تایید صلاحیت زاهدی وفا در مجلس برای 
احراز پست وزارت تاثیر خواهد گذاشت. دفتر 
محسن خجسته مهر رئیس شرکت ملی نفت 
و معاون وزیر نفت نیز، حاضر به صحبت در 
مورد مهاجرت فرزند وی به کانادا نشده است. 
مرتضی میریان رئیس اداره عملیات زمینی 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در خرداد 
امسال در یک برنامه تلویزیونی از زندگی 
»چهار هزار« نفر از فرزندان مقامات جمهوری 
اسلامی در خارج از کشور خبر داد و گفت: 
»امروز نزدیک 4 هزار فرزند برخی از مسئولان 
در آمریکا، اروپا و کانادا زندگی می کنند. این 
افراد باید »رصد« شوند تا در آینده، هیچ 
پست مدیریتی در جمهوری اسلامی به آنها 
داده نشود. یکی دیگر از مسئولان این تعداد 
را »5 هزار« نفر برآورد کرد. همه آقازاده های 
دولت البته ساکن خارج از کشور نیستند. 
سید صادق پژمان، مدیر بنیاد ملی بازی های 
رایانه ای و فرزند سید محمد پژمان شهردار 
سابق مشهد، عضو ستاد انتخاباتی و از نزدیکان 
رئیس جمهور است. او پس از روی کار آمدن 
دولت در نهایت تعجب، از مدیریت شرکت 
بهره بردار پیست اسکی، به مدیریت بنیاد ملی 
بازی های رایانه ای منصوب شد. مدیرعامل یک 
شرکت دانش بنیان فعال در حوزه بازی های 
رایانه ای، در اینباره گفت: در برخی جلسات 
باید ساده ترین مسائل مرتبط با این حوزه را نیز 
به ایشان توضیح دهیم، این بزرگوار همچنین 
مانند یک بلاگر اینستاگرامی تمایل غیرقابل 
مقاومتی به صحبت در مورد سفر های خارجی 

و زندگی لاکچری خود دارد. 

    بسیاری از دزدی ها  از سر ناچاری است

    تمایل به سرقت موبایل در بین سارقان بیشتر شده است

  ضریب تحمل جامعه 
پایین آمده است

 نعمت احمدی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 


